
ACTA DE LA SESSIÓ DE CARÀCTER ORDINARI DEL PLE DE DATA 24 DE NOVEMBRE DE 2022

A les 19:00 hores, a l’edifici municipal del carrer Folch i Torres, núm. 102-105, prèviament habilitat a tal 
efecte, es reuneix el Ple Municipal per efectuar una sessió de caràcter ordinari de primera convocatòria.

PRESIDEIX

Ignasi Simón Ortoll

ASSISTENTS

Maria del Mar Pedrerol i Villarroya
Lourdes Maria Estéfano Orozco
David Morales Campos
Maria Lourdes Martín Montero
Felicita Romero Olivares
Marc Palet Rodríguez
Iban Martínez Asensio
Josep Nogués i Miras
Juana Maria Morata López
Susana Mesas Sánchez
Antonio Polo Lama
Josep Oriol Vera Brau
Manel Busquets Mateu

Els regidors Fran Sánchez Castilla i Manuela Nieves Garrido Marín s’incorporaran durant la sessió.

EXCUSA L’ASSISTÈNCIA

Albert Iglesias Boza

ACTUA COM A SECRETÀRIA

Gemma Navarro Medialdea, secretària accidental.

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ

1.- PRP2022/1027   APROVACIO ACTA 21-7-2022

Posada en consideració dels membres del Ple Municipal l’aprovació de l’acte corresponent a la 
sessió efectuada el dia 21 de juliol de 2022, va ser aprovada per unanimitat dels regidors assistents 
(14 de 17).   

En aquest punt s’incorporà la regidora Manoli Garrido

Per descarregar una còpia d’aquest document  consulti la següent pàgina web
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2.- PRP2022/1007   DONAR COMPTE DELS DECRETS D'ALCALDIA   

Es donà compte dels Decrets d’Alcaldia emesos del dia 19 de setembre a l’11 de novembre de 2022, 
que van del número 891 al 1105.

3.- PRP2022/1008   APROVACIO NOMENCLATOR CAMINS MUNICIPALS   

Es donà lectura al següent dictamen de la Comissió Informativa de Temes Sectorials:

“La Junta de Govern Local, en sessió del dia 16 de desembre de 2013, va aprovar el catàleg de 
camins municipals de Lliçà d’Amunt (https://www.llicamunt.cat/el-municipi/llicadamunt/rutes-i-
itineraris/cataleg-de-camins/ )

Atès que el catàleg inclou la relació de camins municipals i que aquesta relació no està 
incorporada al nomenclàtor de camins i carrers de Lliçà d’Amunt.

Vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa de Temes Sectorials, es proposa al Ple de 
l’Ajuntament l’adopció dels següents ACORDS:

Primer.- Aprovar el nom dels camins municipals que s’incorporen com a annex a aquest acord.

Segon.- Donar d’alta els camins en el llistat de carrers de Lliçà d’Amunt.”

Acabada la lectura el senyor Alcalde explicà que s’afegien al nomenclàtor municipal els camins i 
senders per què permetia identificar millor a nivell de propietat i facilitava les sol·licituds de la 
ciutadania.

Posada a votació la proposta va ser aprovada per unanimitat dels regidors assistents (15 de 17)
que constitueixen majoria absoluta legal.

En aquest punt s’incorpora el regidor Fran Sánchez.

4.- PRP2022/1009   APROVACIO MUTACIO DEMANIAL SUBJECTIVA DE L'EDIFICI ANTIGA 
ESCOLA SANT BALDIRI   

Es donà lectura al següent dictamen de la Comissió Informativa de Temes Sectorials:

“Ateses les necessitats escolars de la població de Lliçà d’Amunt.

Atès el contingut de l’informe de l’arquitecte municipal sobre l’immoble de propietat d’aquest municipi 
situat al carrer Jaume I, 15-45 de Lliçà d’Amunt, antiga escola “Sant Baldiri”.

Atès que l’immoble de referència figura inscrit a l’inventari de béns de la Corporació Municipal amb la 
qualificació de bé de domini públic, amb el número 840.

Per descarregar una còpia d’aquest document  consulti la següent pàgina web
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Vist que el Ple de l’Ajuntament, en sessió del dia 13 de gener de 1983 va acordar la posada en 
disposició en favor del Departament d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya el terreny on es 
troba l’esmentat immoble.

Atès que a l’edifici de titularitat municipal es destinarà a Cicles formatius.

Vist l’article 216 bis del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel que s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya, i l’article 27 del Decret 336/1988, de 17 d’octubre, pel que 
s’aprova el Reglament del patrimoni dels ens locals.

De conformitat a l’article 9 del Decret legislatiu 1/2002, de 24 de desembre, pel qual s’aprova el 
Text refós de la Llei de patrimoni de la Generalitat de Catalunya que regula les mutacions 
demanials subjectives a favor de la Generalitat de Catalunya i que es va afegir per l’article 101.2 
de la Llei 5/2020 de 29 d’abril de mesures fiscals, administratives i del sector públic i de creació 
de l’impost sobre les instal·lacions que incideixin en el medi ambient; i a la Llei 39/2015, de 1 
d’octubre, del Procediment Administratiu Comú de les Administracions Públiques. 

Vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa de Temes Sectorials, es proposa al Ple de 
l’Ajuntament l’adopció dels següents ACORDS:

PRIMER.- Aprovar la mutació demanial subjectiva a favor de la Generalitat de Catalunya  de l’immoble 
inscrit a l’Inventari de Bens de l’Ajuntament de Lliçà d’Amunt amb la qualificació jurídica de bé de 
domini públic, lliure de càrregues, gravàmens, servituds i limitacions al domini, per destinar-lo a 
equipament escolar i que es descriu registralment d’aquesta manera:

“URBANA.- PORCIÓ DE TERRENY situada en terme de Lliçà d'Amunt, al carrer Anselm Clavé, amb 
una extensió superficial de sis mil vuit-cents noranta-vuit metres cinquanta decímetres quadrats. I en 
conjunt Linda: Aquest, amb resta de finca de la qual aquesta procedeix i se segrega, i mitjançant 
aquesta amb futur vial principal; Sud amb Barri de Sant Baldiri; Oest, amb Isidro Soley; i Nord en part 
amb Gaspar Argemí o els seus successors, mitjançant carrer i Juan Puig i José Pou, o els seus 
successors”

Pertany la finca descrita a l’Ajuntament de Lliçà d’Amunt, a títol de propietat. 

Inscripció: Figura inscrita a nom de l’Ajuntament de Lliçà d’Amunt, en el Registre de la Propietat de 
Granollers, al tom 1563, llibre 62, foli 79, finca  6152, inscripció 1a.

La seva referència cadastral és: 6566001DG3066N

SEGON.- L’immoble objecte de mutació demanial subjectiva s’ha de destinar a equipament educatiu 
mitjançant l’ús per a tal finalitat dins del termini màxim de cinc anys, i s’ha de mantenir la seva 
destinació durant els trenta anys següents, ambdós terminis a comptar des de la data de perfecció 
del document administratiu acceptant la mutació.

A tals efectes, si l’esmentat immoble no es destina a aquest ús dins del termini indicat o deixés d’estar-
ho posteriorment dins del termini indicat, es considerarà resolta la mutació i revertiran a l’Ajuntament 
amb llurs pertinences i accessions totes les millores realitzades, tenint dret el cessionari, prèvia 
taxació pericial, a rebre el valor del detriment sofert pels citats béns. 

Per descarregar una còpia d’aquest document  consulti la següent pàgina web
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TERCER.- Que si la destinació s'ha mantingut durant tot el termini acordat, no es produeix la reversió 
dels béns o drets a l'administració transmissora i aquests resten integrats en el patrimoni de 
l'administració adquirent. En el cas de reversió, la Generalitat de Catalunya es pot rescabalar de 
l'import de les actuacions que s'han dut a terme i que siguin conseqüència de les condicions 
imposades per l'administració transmissora. 

QUART.- Que la mutació demanial subjectiva per canvi de l’Administració Pública de l’Ajuntament a 
la Generalitat de Catalunya no comporta la modificació de la qualificació jurídica del bé.

CINQUÈ.- La quota de l’impost sobre construccions, instal·lacions i obres que s’acrediti per la 
execució d’obres necessàries en el centre, en base a l’article 103 del Reial Decret Legislatiu 2/2004 
de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, gaudirà 
d’una bonificació del 95% atès que es tracta d’una construcció d’especial interès o utilitat municipal. 
S’estableix la gratuïtat de les taxes acreditades per l’atorgament de la llicència d’obres com a 
conseqüència d’aquestes obres, així com per als tributs que puguin gravar l’activitat educativa.

Atès l’article 62.1.a del Decret legislatiu 2/2204 de 5/3, pel qual s’aprova el Text refós d’Hisendes 
Locals, la Generalitat de Catalunya gaudirà d’aquesta exempció tributària a efectes de l’Impost sobre 
Béns Immobles i per tant, l'Ajuntament o una tercera entitat en que aquest delegui, no girarà aquest 
tribut atès que la finalitat de la present cessió és destinar-ho a ús educatiu.

SISÈ.- La mutació demanial es formalitzarà mitjançant document administratiu entre l’Ajuntament i la 
Generalitat de Catalunya

SETÈ.- Es faculta a l’Alcalde per a la signatura de la documentació necessària per dur a terme els 
acords presos.”

Acabada la lectura el regidor Fran Sánchez explicà que l’Institut havia augmentat la seva oferta de 
cicles formatius i no hi cabien en el seu edifici, per això utilitzarien els espais de l’edifici de Sant 
Baldiri, al canviar a secundària canviaven les condicions de la cessió.

El regidor Iban Martínez preguntà si es cedia tot l’edifici, si es podrien fer altres activitats. El regidor 
Fran Sánchez contestà que l’ocupació per part de secundària seria al matí, a la tarda es podria 
continuar utilitzant com a escola d’adults, no hi hauria cap problema amb les altres activitats.

El regidor Iban Martínez manifestà que s’ampliava l’institut Lliçà amb dos edificis, i que votarien a 
favor de tot el que fos posar facilitats per posar més oferta educativa.

El regidor Antonio Polo digué que aquesta informació no s’havia donat a les Comissions 
Informatives, i demanà que a les comissions s’informés de tot. Així mateix preguntà si hi havia algun 
conveni paral·lel per l’ús fora de l’horari de secundària. El regidor Fran Sánchez contestà que a les 
Comissions Informatives s’havia explicat la part tècnics de la cessió, i ell ara havia explicat el bàsic, 
l’afectació abans ja era del 100 % per a primària, amb un acord que fora de l’horari es podria fer ús 
social de l’edifici.  

El senyor Alcalde explicà que el departament no podia pagar els consums, conserges ni obres si 
no es cedia.

Per descarregar una còpia d’aquest document  consulti la següent pàgina web
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Posada a votació la proposta va ser aprovada amb el vot favorable dels grups municipals del PSC 
( 8 de 9), d’ERC ( 5 de 5), de Ciutadans (1 de 1) i de JUNTS PER LLIÇÀ (1 de 1), que constitueixen 
majoria absoluta legal, s’abstingué de votar el grup municipal d’EN COMU PODEM  (1 de 1).

5.- AFERS URGENTS

No se n’han presentat

6.- MOCIONS

6.1.- PRP2022/1006   MOCIO PER LA MILLORA DEL FINANÇAMENT DE L'ADMINISTRACIO 
LOCAL   

El regidor Fran Sánchez donà lectura al text següent:

“L’autonomia local és un dret constitucional que s’atorga als municipis per a la gestió dels seus 
interessos. Aquesta es garanteix atorgant-los personalitat jurídica plena, atribuint als ajuntaments, 
conformats pels alcaldes i alcaldesses i regidors i regidores, el seu govern i l’administració.

Els Ajuntaments, i els ens locals en general, formen part de la xarxa institucional del nostre país i cal 
que també esdevinguin, en un sentit ampli, govern, basant-nos en el principi de subsidiarietat que 
implica l’exercici de les competències dels poders públics més pròxims a la ciutadania, recollit a la 
Carta Europea d’Autonomia Local del 15 d’octubre de 1985, subscrita per l’Estat Espanyol en 1988. 

Durant aquests 43 anys de democràcia local, l’arquitectura institucional i pressupostària dels governs 
locals no ha tingut grans variacions. El procés, inacabat de descentralització de l’Estat en el sistema 
autonòmic, no ha arribat amb el mateix impuls als municipis. Des d’aquesta perspectiva, per poder 
exercir l’autonomia local és imprescindible disposar dels mitjans necessaris i, sense garantir la 
suficiència financera de l’administració local, queda desvirtuada l’autonomia local. 

Malgrat que l’article 142 de la CE estableix que les hisendes locals hauran de disposar dels mitjans 
suficients per al desenvolupament de les funcions que la llei atribueix a les corporacions locals, i es 
nodrirà fonamentalment dels tributs propis i de la participació en els de l’Estat i les Comunitats 
Autònomes, aquesta suficiència financera ha anat minvant progressivament, i amb ella l’autonomia 
local real.

Una gran estocada al principi d’autonomia local a través de la limitació de l’autonomia pressupostària 
es va produir amb la reforma de l’article 135 de la CE i la posterior aprovació de la Llei Orgànica 
2/1012 de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera, que disposava que 
l’elaboració, aprovació i execució dels pressupostos i altres actuacions que afectin les despeses o 
ingressos de les administracions públiques havien d’estar sotmeses al principi d’estabilitat 
pressupostària.

Aquesta nova llei exigia noves adaptacions de la normativa bàsica en matèria d’administració local 
per aplicar adequadament els principis d’estabilitat pressupostària, sostenibilitat financera o eficiència 
en l’ús dels recursos públics locals. És per això que es va aprovar la Llei 27/2013, de 27 de desembre, 
de Racionalització i Sostenibilitat de l’Administració Local, coneguda com a LRSAL. 

Per descarregar una còpia d’aquest document  consulti la següent pàgina web
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El preàmbul de l’LRSAL pretenia aquesta reforma amb els objectius de clarificar les competències 
municipals per evitar duplicitats, racionalitzar l’estructura organitzativa de l’administració local d’acord 
amb els principis d’eficiència, estabilitat i sostenibilitat financera, garantir un control financer i 
pressupostari més rigorós i afavorir la iniciativa econòmica privada evitant intervencions 
administratives desproporcionades.

La realitat és que l’LRSAL no ha estat una norma transformadora, en el sentit de modernitzar el règim 
local, sinó que la finalitat que es perseguia era garantir que les entitats que conformen l’administració 
local no generaven dèficit estructural limitant la despesa pública a través també de la limitació de 
competències. Això afecta de ple a l’autonomia local que queda subordinada a la situació financera 
del municipi, generant desigualtat bàsica en els ciutadans i ciutadanes.

Per altra banda, l’article 27 de l’LRSAL especifica en quines condicions es pot delegar en els municipis 
l’exercici de competències de l’Estat i de les CCAA. Aquestes delegacions requereixen els mitjans 
personals, materials i econòmics que l’administració delegant ha d’assignar als municipis sense que 
suposi una major despesa per a les administracions públiques. 

Tot i el redactat d’aquest article i la voluntat de l’LRSAL, en poques ocasions els municipis reben els 
mitjans personals, materials i econòmics adequats per assumir la delegació de competències d’altres 
administracions superiors, costejant també amb recursos propis les necessitats de la seva ciutadania. 

A aquesta situació de dificultats estructurals de finançament del món local i de la limitació de la seva 
autonomia, cal sumar-hi un seguit de situacions que s’han produït en els darrers anys, i que han 
agreujat el moment actual: 

 El món local ha afrontat des de la primera línia de batalla una pandèmia que ha requerit molts 
esforços econòmics per atendre les necessitats de la ciutadania. Des del primer moment, els 
ajuntaments i ens locals van estar al capdavant proporcionant material preventiu, realitzant neteges 
intensives i acompanyant les necessitats de la ciutadania més vulnerable, fins a la segona fase, 
d’acompanyament a la recuperació de les conseqüències econòmiques de la pandèmia en les 
nostres viles i ciutats. 

 La Sentència del TC sobre l’impost de l’Increment del Valor dels Terrenys de Naturalesa Urbana 
(plusvàlua) ha generat també un trasbals a les economies locals. La sentència obliga a la modificació 
de l’impost, amb un impacte econòmic important per a les administracions locals que, per una banda, 
ha de retornar les liquidacions que no tenien un caràcter ferm i, per l’altra, deixa exemptes de tributació 
moltes transmissions. Cal recordar que l’impost de la plusvàlua és la segona major font d’ingressos 
pels ajuntaments, per darrere de l’impost sobre els béns immobles (IBI). 

 En el cas de Catalunya suposa de mitjana el 13,71% dels ingressos per impostos directes dels 
ajuntaments, tot i que n’hi ha que estan molt per sobre d’aquest percentatge, com Castelldefels 
(34,6%), Malgrat de Mar (34,4%), Pineda de Mar (24,8%), Santa Coloma de Cervelló (23,3%), Sitges 
(21,1%) o Cornellà (19,1%), per posar alguns exemples. 

 Fruit de la guerra a Ucraïna, la factura energètica dels ajuntaments ha augmentat una mitjana 
del 30%, dificultant el pagament d’aquest augment en el pressupost del 2022 i fent gairebé impossible 

Per descarregar una còpia d’aquest document  consulti la següent pàgina web
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assumir-lo en els pressupostos del 2023. A 
aquesta situació cal afegir la derivada de l’encariment de les matèries 
primeres, que provoca un major cost en les inversions municipals i que fa que en 

nombroses ocasions les licitacions quedin desertes, o un cop adjudicades les empreses no puguin 
desenvolupar-les. 

 L’augment de l’IPC, que se situa en el mes d’octubre en el 7,3%, impacta de forma directa en la 
confecció dels pressupostos municipals del 2023. Per altra banda, l’acord del Govern de l’Estat amb 
els funcionaris públics per afrontar aquest augment del cost de la vida, es trasllada al capítol 1 de tots 
els ajuntaments i ens locals, amb una pujada addicional per aquest any de l’1,5% per compensar la 
inflació -que se suma al 2% ja aprovat en els pressupostos de l’Estat del 2022-, i un augment del 2,5% 
per l’any 2023, sense rebre més recursos per part de l’Estat per afrontar aquest increment.

 En les darreres setmanes, el Banc Central Europeu (BCE) ha augmentat els tipus d’interès 
bancari per tal de controlar la inflació. En octubre l’augment ha estat en 75 punts bàsics, situant el 
tipus de referència principal en el 2%. Tot apunta que aquest augment no serà el darrer, com ja ha 
avisat el BCE. Aquest increment repercuteix en un augment de la despesa dels ajuntaments 
endeutats, o el que es vulguin endeutar per afrontar inversió necessària en els seus municipis. 

 També en els darrers anys, tant el Govern central com el Govern de la Generalitat de Catalunya 
han dedicat esforços a l’aprovació de legislació amb afectació a l’administració local, sense garantir 
l’adequat finançament perquè aquesta pugui complir amb les obligacions que li són traslladades.  

Finalment, i en relació amb el Fons de Cooperació Local, fa pocs dies la conselleria de Presidència 
del Govern de la Generalitat de Catalunya ha avançat que en el 2023 s’incrementarà un 10% de 
mitjana aquest fons per a ajuntaments, consells comarcals i entitats municipals descentralitzades. La 
Federació de Municipis de Catalunya considerem del tot insuficient aquesta proposta, tenint en 
compte que el Fons de Cooperació Local va arribar al seu màxim l’any 2010, amb una dotació de 156 
M€. En el 2012 es va reduir a 124 M€, on gairebé s’ha mantingut sense variacions en els darrers deu 
anys. En l’any 2022 va augmentar als 136 M€ (per sota dels 139 M€ del 2011). Per tant, aquesta 
proposta d’increment del 10% ni tan sols ens situa en la dotació de l’any 2010. És evident que aquest 
augment dels Fons de Cooperació Local no respon a les necessitats actuals dels nostres municipis i 
que s’ha de revisar de manera urgent, transitant cap a un sistema que garanteixi el principi d’equitat 
interterritorial. 

Per posar fi a les dificultats econòmiques d’una ja minvada hisenda local i assolir l’autonomia local 
real que preveu la normativa i donar resposta de forma justa i igualitària a les necessitats del segle 
XXI dels nostres veïns i veïnes, l’assemblea general de la Federació de Municipis de Catalunya, 
celebrada el passat dia 4 de novembre de 2022, va aprovar per unanimitat la resolució que es 
reprodueix en aquest text en forma de moció. 

Per tot això, vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa de Temes Sectorials, els grups 
municipals de l’Ajuntament de Lliçà d’Amunt  proposen al Ple l’adopció dels següents acords: 

Primer.- Sol·licitar al Govern de l’Estat: 

a) Considerant que per al 2023 les transferències en el marc del model de finançament preveuen 
un increment d’un 3% en relació amb el 2022, sol·licitem al govern de l’Estat la dotació d’un fons 
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extraordinari en favor dels ens locals per donar 
resposta a l’augment de despeses vinculat, directament o indirectament, a 
l’increment de costos de l’energia.
b) Que es realitzi una compensació a favor dels ajuntaments per la pèrdua d’ingressos provocada 
per la sentència del TC en referència a l’impost sobre l’Increment del Valor dels Terrenys de 

Naturalesa Urbana, tant per les devolucions realitzades com per les conseqüències de la reforma 
normativa.
c) La creació d’una dotació addicional de recursos per incrementar el finançament dels ens locals 
amb motiu de l’increment salarial de l’1,5% pel 2022. 
d) La derogació de la Llei de Racionalització i Sostenibilitat de l’Administració Local. 
e) Tot i que en els darrers anys s’han augmentat l’import de les transferències realitzades a favor 
dels ens locals, fruit del bon comportament de les figures tributàries que incideixen en el model de 
finançament i la voluntat del Govern de l’Estat, la realitat és que ha estat insuficient per a cobrir ni tan 
sols les noves necessitats de despeses dels ens locals Per això, és necessari que es revisi 
definitivament el finançament local per fer possible el mandat constitucional d’autonomia local. 

Segon.- Sol·licitar al Govern de la Generalitat de Catalunya: 

a) Que actualitzi i revisi els fons de cooperació local a les necessitats actuals dels ens locals de 
Catalunya. 
b) Que generi un Fons de Cooperació Local Extraordinari que cobreixi els increments dels costos 
derivats de la inflació.
c) Que presenti en la present legislatura la Llei de Governs Locals i la Llei de Finances Locals per 
recuperar el principi d’autonomia local i els recursos suficients per a dur-la en plenitud.
d) Que quan es produeixi una delegació de competències en els municipis, es faci garantint els 
recursos necessaris perquè puguin ser desenvolupades sense generar cap cost a les administracions 
locals. 

Tercer.- Sol·licitar a les Diputacions:

a) Que sufraguin el 50% de la despesa addicional de l’increment del cost de subministraments 
energètics dels ajuntaments que han de suportar les administracions locals.

Quart.- Comunicar aquests acords al Govern de l’Estat Espanyol i al Congrés dels Diputats, al Govern 
de la Generalitat de Catalunya i al Parlament de Catalunya, a la Diputació de Barcelona i a la 
Federació de Municipis de Catalunya. “

Acabada la lectura el regidor Fran Sánchez explicà que l’administració local era la més propera al ciutadà 
i donava resposta a aspectes als que altres administracions no podien arribar per això necessitaven un 
millor finançament.

El regidor Iban Martínez digué que aquesta era una reivindicació de feia temps de l’Administració local 
que reclamava als governs autònoms i estatals un major finançament, i el seu grup com a municipalista 
i defensor del municipalisme recolzava aquest millor finançament per fer els pobles més vius i millorar la 
qualitat de vida de la gent.

El regidor Antonio Polo manifestà que la moció explicava molt bé quina era la situació i què es demanava, 
i el seu grup pensava que era una petició justa.  L’Administració més propera era l’Ajuntament i a vegades 
sense ser de la seva competència havia de donar resposta a les sol·licitud de la ciutadania.
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Posada a votació la proposta va ser aprovada per unanimitat dels regidors assistents (16 de 17) 
que constitueixen majoria absoluta legal.

6.2.- PRP2022/1050   MOCIO PER A LA TRANSPARENCIA DE LA MANCOMUNITAT DE LA 
VALL DEL TENES   

El regidor Antonio Polo  donà lectura a la següent moció presentada pel grup municipal d’EN COMU 
PODEM:

“La Mancomunitat de la Vall del Tenes és una Entitat supramunicipal de la que aquest consistori és 
l'integrant amb més pes de població, i per tant, major aportació econòmica.

En aquest moment, a la mancomunitat no existeix cap òrgan de control on puguin participar els 
diferents grups de l’oposició dels 4 ajuntaments que la componen. Aquest fet fa molt difícil poder 
fiscalitzar els diners dels pressupostos municipals de l’Ajuntament de Lliçà d’Amunt que es destinen 
a aquesta entitat.

L'actual estructura organitzativa es compon d'un govern amb 12 representants on, dels 
corresponents a Lliçà d’Amunt, només hi ha integrants de l'equip de govern. Hi ha un organigrama 
de càrrecs on la presidència i la vicepresidències l'ocupen els/les alcaldes/es dels 4 municipis. A més 
hi ha una comissió de comptes on tampoc està representada l’oposició del nostre Ajuntament. En 
referència a l'organigrama de càrrecs no polítics, hi ha la figura del gerent de la Mancomunitat, que 
en aquest cas concret també és un càrrec polític del nostre Ajuntament.

Una de les tasques més importants de l'oposició d'aquest Ajuntament és fiscalitzar tant l'acció política 
com la gestió econòmica dels diners públics que es realitza des de l'equip de govern.

Pel que s'ha descrit anteriorment, és molt difícil poder realitzar la tasca de fiscalitzar des de l'oposició 
els diners que aporta el nostre Ajuntament. Això deriva en una desconfiança total sobre la gestió de 
la Mancomunitat per part d'alguns grups de l'oposició del nostre ajuntament.

Pel que s'ha exposat anteriorment, el grup municipal Lliça d'Amunt En Comú Podem proposa a 
aquest ple, l'adopció dels acords següents:

1r. Instar a la Mancomunitat de la Vall del Tenes a crear un òrgan d'informació i control de la 
Mancomunitat de la Vall del Tenes on s'integrin els grups municipals de l'oposició dels diferents 
ajuntaments.

2n. Instar a la Mancomunitat de la Vall del Tenes a fer una auditoria econòmica sobre la gestió de la 
Mancomunitat de la Vall del Tenes, dels anys, 2020, 2021 i 2022 (quan es tanqui l'exercici).

3r. Traslladar aquests acords als Ajuntaments de Lliçà de la Vall, Bigues i Riells i Santa Eulàlia de 
Ronçana, així com a la Mancomunitat de la Vall del Tenes.”

Acabada la lectura el regidor Antonio Polo manifestà que aquesta moció tenia dos objectius, fiscalitzar 
el diner públic que aportava l’Ajuntament de Lliçà d’Amunt, que era una de les seves responsabilitats 
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com a regidor, i que durant aquesta legislatura no 
havia tingut cap control, i la transparència de la Mancomunitat en la que Lliçà 
participa. 

El senyor Alcalde digué que el grup del PSC votaria a favor perquè entenia que una de les deficiències 
de la Mancomunitat era la transparència. 

El regidor Iban Martínez manifestà que no només es tractava del control dels diners, sinó també de les 
decisions que es prenien, els números es podien veure però el problema era quan volien saber què feia 
la mancomunitat. Preguntà què faria l’Ajuntament de Lliçà d’Amunt, en el cas que la Mancomunitat no 
fes el que se li demanava, quins mitjans podia posar per a que els regidors de Lliçà d’Amunt estiguessin 
informats de les decisions que es prenien a la Mancomunitat.

El regidor Oriol Vera digué que no sabien què passava a la Mancomunitat, l’Alcalde havia dit diverses 
vegades que es faria una reunió però no s’havia fet.

El regidor Manel Busquets manifestà que no era només una qüestió econòmica sinó que volien saber 
què feia la Mancomunitat, els regidors s’assabentaven de les coses en el mateix moment que els 
ciutadans. En aquests moment la informació encara era menor perquè amb la majoria absoluta del PSC 
no hi havia cap regidor d’un altre partit representant a Lliçà d’Amunt.

El senyor Alcalde contestà que el tema gerencial ho havia endarrerit tot.

El regidor Iban Martínez digué que a altres Ajuntaments de la Mancomunitat es feien reunions en les 
que els regidors que formaven part de la Junta de la Mancomunitat explicaven al seu Ajuntament què 
s’estava fent per part de la Mancomunitat, per això sol·licità que s’aprovés que en el cas que la 
Mancomunitat no creés l’òrgan d’informació i control, es creés des de l’Ajuntament una comissió on es 
parlés d’aquests temes. 

Posada a votació la proposta va ser aprovada per unanimitat dels regidors assistents (16 de 17) que 
constitueixen majoria absoluta legal.

7.- PRECS I PREGUNTES

7.1.- PREGUNTES PRESENTADES PEL GRUP MUNICIPAL DE LLIÇÀ D’AMUNT EN COMÚ 
PODEM

PRIMERA:

En la anterior legislatura, y con nuestro grupo municipal al frente de la regiduría de medio ambiente, 
se elaboró el plan agrario de la Mancomunitat.

1º ¿En qué situación esta este plan después de cuatro años?

2º ¿Qué acciones se han realizado del plan a día de hoy?

3º ¿De dicho plan, cuantas acciones se han realizado desde nuestro municipio?
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Resposta: La regidora Mariona Pedrerol 
contestà que el Pla a dia d’avui estava actiu i el tècnic que el portava era 
un tècnic agrícola a càrrec de la Generalitat. Les accions més rellevants havien estat posar en 
marxa les xarxes socials, la pàgina web, la base de dades de tots els productors de la Vall del 
Tenes, visites amb els productors, la gestió de la subvenció del programa PTT, la 

millora en l’explotació d’horticultors i pagesos donant software específics per empreses que fan 
horta...

Un dels temes molt important era del senglar, i s’havia fet reunió amb els pagesos de la Vall del 
Tenes per quines actuacions s’havien de fer. 

Continuà dient que tot estava centralitzat des de l’agent de la Mancomunitat i el problema era que 
en dos anys hi havia hagut quatre tècnics. 

El regidor Antonio Polo digué que la manera de funcionar de la Mancomunitat deixava molt que 
desitjar, que el moment que estava vivint el sector agrari era molt complicat i aquest pla valia la 
pena. 

SEGUNDA:

Sobre el sector Agrario de Lliçà d’Amunt,

En paralelo al plan agrario, y conjuntamente con los pagesos,2 en nuestro municipio se inició una 
reconversión ecológica de los terrenos agrarios municipales.

¿Se ha seguido con la reconversión del resto de los terrenos agrarios municipales?

¿Tenemos datos de nuevos terrenos agrarios privados, que hayan hecho la reconversión a 
agricultura ecológica en nuestro municipio?

¿Se mantienen encuentros habituales con el sector agrario y ganadero de nuestro municipio?

¿Ha recibido el sector en nuestra localidad, alguna ayuda por parte del Ajuntament desde la 
pandemia?

Resposta:  La regidora Mariona Pedrerol contestà que sí s’havia continuat amb la reconversió, que 
en aquests moments hi havia un 83% dels terrenys dedicats a agricultura ecològica, i que el 13 % 
restant eren els terrenys de Ca l’Esteper i Can Feu que acabaven la concessió a finals de 2023. 
Digué que tot aquest tema estava canalitzat pel Tècnic de la Mancomunitat i que l’Ajuntament no 
havia donat ajudes directament, sinó que es feia des de la Mancomunitat.

TERCERA:

Los centros cívicos de nuestra localidad, son imprescindibles para el desarrollo de actividades para 
los vecinos/as de nuestra localidad. En ellos, además del Trabajo físico y mental saludable para 
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según que colectivos, y el ocio derivado de ello, 
se hace una labor de cohesión social fundamental para un pueblo con la 
dispersión territorial como la que tiene Lliçà d’Amunt.

Para ello, además de los monitores y monitoras que pueda proporcionar el ayuntamiento, es 
necesaria la implicación de vecinos/as y voluntarios/as, que se involucren y desarrollen actividades 
en nuestros centros.

¿Tiene claro la regidora de Centro cívicos, la importancia del trabajo altruista de los voluntarios/as 
para nuestros/as vecinos/as?

¿Si es así (como debería serlo), me podría explicar porque se le ha denegado una actividad en el 
centro cívico de ca l’Artigues, teniendo disponibilidad este centro, al grupo de voluntarios/as que 
realiza (con mucho éxito) baile en línea en el centro cívico de Palaudàries?

Resposta: La regidora Feli Romero contestà que en primer lloc sí que valorava i agraïa la feina dels 
voluntaris. En relació a les activitats digué que quan es programaven sempre es deixava lliure les hores 
de l’ultima quinzena per fer un taller de cuina que tenia molt d’èxit. En aquests moments s’estaven 
programant les activitats des de gener fins a la cloenda i s’estava fent un procés participatiu en el que es 
demanaven les preferències d’activitats dels veïns/es i s’estava preguntant si es volia anar a l centre cívic 
en horari de matins. Quan sortís el resultat del procés participatiu si quedaven horaris lliures per a que 
vinguessin altres altivitats podrien venir. No només s’havia denegat a una associació sinó que s’havia 
denegat a d’altres.

El regidor Antonio Polo manifestà que el tenia totalment descol·locat perquè no entenia un procés 
participatiu dos mesos després de començar la temporada, la regidora Feli Romero contestà que el 
procés s’havia fet l’any anterior i que ara el que es feia era una enquesta, atès que hi havia classes que 
al setembre s’omplien i als dos mesos es buidaven. A Ca l’Artigues no s’aconseguien omplir les activitats 
de totes les edats, i per això estaven preguntant preferències. 

El regidor Antonio Polo explicà que mai en els tres anys que havia sigut regidor de centres cívics havia 
refusat a u voluntari. La regidora deia que hi havia hores lliures i tot i així no es feia una activitat que 
triomfava en altres locals i centres cívics, s’havia de buscar una solució perquè no tenia sentit. Però en 
realitat, el problema no era l’horari ni les activitats sinó que el problema era que es governava mirant qui 
feia les activitats, i a la regidora no li agradava el senyor Juan Gallardo ni el seu grup, i això era molt trist 
veure-ho en aquest Ajuntament. 

El senyor Alcalde repetí que també s’havia dit que no a altres activitats.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió, essent  les 20:15 hores, tot el que jo com a 
secretària certifico.
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